



**USA & Canada: Economics – Politics – Culture. 2013-2024**

ISSN 2686-6730

URL - <http://usacanada.jes.su>

All right reserved

Issue 5 (569) Volume . 2017

## **MODERN ISLAMISM: WHAT IT MEANS FOR THE MIDDLE EAST AND THE REST OF THE WORLD?**

**Inna Shumilina**

### **Abstract**

Most of American researchers are focusing their professional interest on one of the hottest issues today - how to separate Islam as religion with decades of centuries' background and basis for a featured civilization from its distortions used by extremists for their political and mercantile purposes. The implications of the Arab Spring, however, prompt them to explore the today's growing and widespread phenomenon in the Arab and Muslim world known as Islamism. Is this phenomenon to be regarded as historical imminence or as intentionally crafted political and religious tool in the hands of Radicals and Extremists? Most of the American scholars are tending to accept the earlier argument sharing the view that Islamism might be functional within the moderate expression, namely, to be constructive leverage contributing to the societal development as well as to fighting extremism.

**Keywords list (en):** USA, Middle East, Arab world, Muslim world, ISIS, Islamic State, Radical Islamism, ideology of radicalism

**Date of publication:** 09.05.2017

### **Citation link:**

Shumilina I. MODERN ISLAMISM: WHAT IT MEANS FOR THE MIDDLE EAST AND THE REST OF THE WORLD? // USA & Canada: Economics – Politics – Culture. – 2017. – Issue 5 (569) C. 86-93 . URL: <https://usacanada.jes.su/s268667300000568-4-1-ru-6/>

# СОВРЕМЕННЫЙ ИСЛАМИЗМ: ЧТО ЭТО ЗНАЧИТ ДЛЯ БЛИЖНЕГО ВОСТОКА И ОСТАЛЬНОГО МИРА

**Шумилина Инна Викторовна**

## **Аннотация**

Отделить ислам как религию с тысячелетней историей и основу своеобразной цивилизации от его искажённых ипостасей, используемых экстремистами в своих политических и корыстных целях, - это предмет устойчивого профессионального интереса многих американских исследователей. События "арабской весны", однако, заставляют их сегодня основательнее анализировать и такое становящееся всё более обычным явление в арабском и мусульманском мире, как исламизм. Что представляет собой феномен исламизма? Проявление исторической неизбежности сегодня, в момент оживления общественной активности в арабском мире, или это искусственно созданный политико-религиозный инструмент в руках радикалов и экстремистов? Большинство американских исследователей убеждены, что верно первое утверждение, а, следовательно, и в том, что исламизм может проявляться и в умеренных формах, т.е. быть феноменом, конструктивным для развития общества, способен содействовать борьбе с экстремизмом.

**Ключевые слова:** США, Ближний Восток, арабский мир, мусульманский мир, глобальная угроза, ИГИЛ, "Исламское государство", исламизм, радикализм, борьба с экстремизмом

**Дата публикации:** 09.05.2017

**Ссылка для цитирования:**

Шумилина И. В. СОВРЕМЕННЫЙ ИСЛАМИЗМ: ЧТО ЭТО ЗНАЧИТ ДЛЯ БЛИЖНЕГО ВОСТОКА И ОСТАЛЬНОГО МИРА // США & Канада: экономика – политика – культура. – 2017. – Выпуск №5 (569) С. 86-93 .  
URL: <https://usacanada.jes.su/s268667300000568-4-1-ru-6/>